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پژوهش و دانشگاه است و قسمت  ،ریزی در آموزشمدیریت و برنامه کنیم در قسمت اولمیمطرح بحث امروز را در دو بخش  دکتر محمودی:

 در حرفه. ریزیدوم مدیریت و برنامه

بعد شروع سال  02هنرهای زیبا  گیرند. دانشکدهمی نباهاس را جش و صدسالگی  باهاس سیس مدرسهأصدمین سال تمصادف است با امسال 

چندین بار پوست  به نظر من باهاس تا الانشده برای دانشگاه هنرهای زیبا. ی ملاک وساله بوده  02باهاسی  زمانی که 7971کرده یعنی سال 

هنرهای زیبا به جای اینکه پوست  برعکس. است تکرار نکرده آن را در خود حفظ کرده امارا اش تاریخچه گذشته در ضمن انداخته و نو شده ولی

ارد. وز بودن را دبه ر ی از نظر خلاقیت، نوآوری وهای جدیدتر. در صورتی که باهاس امروز حرفگیر کرده استدرون خودش  و اندازد پیله بستهیب

 حالا بحث را اینطوری شروع کنیم. که چرا با اینکه باهاس گذشته را داشتیم و گرفتیم نتونستیم رشدش دهیم.

 به عنوان اولین مرکز آموزش عالی معماریهنر تهران را فرمائید ما به هر جهت وقتی دانشگاه آقای دکتر محمودی صحیح می دکتر قبادیان:

غی ار، ماکسیم سیرو و بعد هم آقای فرو. آقای آندره گدهای فرانسوی در این امر راه گشا بودندها و تحصیل کردهاصل فرانسویدر . سیس کردیمأت

 و رفت فرانسهه ب نیزسیحون  شد.شد و تدریس میآمد اینجا ترجمه میها بوزار فرانسه میبرنامه ایمیشتر تحت تأثیر بوزار فرانسه بودهما در ابتدا ب

 تحصیل کرده فرانسه است. نیز آقای محسن فروغیخواند. درس 

 7373ال در آلمان س .ایتالیایی بودند اکثراً که خارجی هایکرده آید و تحصیلمی روی کار البته بعد از سیحون ظاهراً سیستم ایتالیایی هم

 .نیامده باشداین دانشکده  از آن نامیدر معماری نیست که  کتابجالب است هیچ  .شودتمام می 7399در سال در برلین  و شودباهاس شروع می

اهمیتش در این است که باهاس اولین مدرسه هنر و معماری . دارد و اهمیتش در یک چیز است ثیرگذاری زیادیأتبا وجود عمر بسیار کوتاه ولی 

م م آقای گریپیوس نوشته اینجا، فرم تابع تاریخ نیست، فرشود. بالای مدرسه همدرن است. یعنی برای اولین بار سبک مدرن در اینجا تدریس می

نیست، فرم تابع عملکرد است. که از شعارهای اصلی معماری مدرن است. شاید بتوانیم بگوییم تا قبل از معماری مدرن فرم تابع تاریخ  سنتتابع 

خواستم مسجد بسازم کجا را نگاه ر زمان شاه عباس میبوده چه در غرب و چه در شرق در کشور ما هم فرم تابع تاریخ بوده است. من اگر د

ز ا آینده بوده است. دیگر دنبال فرم معماری مدرن به جای نگاه به گذشته نگاهش به اماکرم، کردم، سنت را نگاه میکردم. تاریخ را نگاه میمی

و برای اولین بار این مدرسه این ذهنیت را تدریس  یابدمیآورد، از عملکرد و توسعه آورد. از تکنولوژی می، فرمش را از آینده مینیستگذشته 

 اولین مدرسه اینجاست و اماهستند،  ثیرگذارأو معماران مهم دیگری هم در شکل دادن معماری مدرن تکه آقای لوکوربوزیه  کند. درست استمی

رسه ...که در این مدو ،... خیلی از بزرگان هنر مثل کندسکیوندروهه، مثل مه یر  مثل میس و سگروپیوخیلی از بزرگان معماری مدرن مثل خود 

های نازی عظمت و شکوه را در معماری نئوکلاسیک آلمان که زیرا، کنندمی این مدرسه را تعطیل های نازیدر آخر آلمان تحصیل کردند. اما

 ت.شته اسسابقه دا در دنیا ایران هم قبلاً نکته در بیند. پس اینما الان عظفمت و شکوه را در نما رومی می VIPجامعه همان طوری کهبینند. می

به هر جهت حرف این است معماری باهاس اهمیت دارد ولی در ابتدا به هر جهت ما تحت تأثیر بیشتر بوزار هستیم و آن نماهای کلاسیک که 

و من یادم است که یکی از دلایلی که پیرنیا از دانشگاه تهران ترد شد این بود که ما در یزد و نائین معماری شود تدریس می هابوزار در دانشگاه

چرا روز پیش که  9یا  0داشتم  ایهم عرض کنم من مصاحبه ی دیگردهید. یک نکتههای ایتالیا و یونان را به من درس میداریم ولی شما ستون

ست ایک کار عملی  . این کارخوردندران هم نمیاپیمانک دخورند، به درهای مشاور نمیآیند بیرون به درد شرکتمی دانشجویان ما که از دانشگاه

ر این د فرد عملاً رو سر ساختمان حال برو پیش پیمانکار و اینبگوییم حالا دهیم. بعد مییاد میبه دانشجو روی کاغذ  را تنها سال 4 اما ما این



بحثی که شد این بود آموزش سال بروید در کارگاه کار کنید.  0گوید شما باید ولی همین آلمانی که مثال زدیم می .اد انجام دهدتوشرایط کاری نمی

ومی ندارد لز داشته باشیم تنوع تدریس شود، ولی اگر بتوانیمو آن چارچوب آکادمیک همه جای مملکت ی درست کند عالی ما بهتر است چارچوب

دانشجو باید سه تابستان برود و از گویند در دبی در دانشگاه عجمان می .ن است در دانشگاه زاهدان هم باشدهمان چیزی که در دانشگاه تهرا

ور کشهایی که در آن که شرکت کنددهم. خود دانشگاه کمک میساختمان گزارش بیاورد. اگر گزارش عملی نیاورد من به دانشجو مدرک نمی

 کار کند و یاد بگیرد. به نظر من به هر جهت آموزش عالی ما نواقص دیگری هم دارد. که بحث خواهد شد.در آنجا هستند دانشجو برود و 

 سال پیش فارغ التحصیل شدید این صحبت را قبول دارید. 92، شما که پرسممیاز آقای مهندس کرامت  دکتر محمودی:

ه دانشکده کمبنایی شما بحث را با باهاس شروع کردید ولی  کنم کهای اشاره کنم نکتهالبته من جلوی اساتید جسارت می مهندس کرامت:

دیریت دانشکده م ی نیز ایجاد شد زمانی کهولی در مقطعی تغییراتسیستم آموزش بوزار بود.  براساسشکل گرفت ی آن بر پایههنرهای زیبا در واقع 

 ودهای فرهنگی که به نوعی در اروپا ایجاد شد بهایی با توجه به تحولات که در اروپا و تغییرات و انقلابگرایشبود  فندرکسیمیرآقای  به عهده

 اش به ایران هم کشیده شد و در سیستم دانشگاهی ایران هم این تغییرات ایجاد شد.دامنه پدید آمد و

 دانشگاه ایران یا دانشکده معماری. دکتر محمودی:

هم در دانشکده ملی و هم در دانشگاه تهران این تحولات باعث شد که کادر آموزشی تغییر کند، مدیریت تغییر کند و همان  مهندس کرامت:

بیشتر مباحث  آمده بودند وارد سیستم آموزشی شدند. ولی یزمان بود که تغییرات از سیستم فرانسوی به ایتالیایی تبدیل شد. فارغ التحصیلان آلمان

چیزی که به نظر بنده در معماری دیده نشده، علاوه بر اینکه یک موضوع علمی است و غیر از  اجتماعی داخل حوزه آموزشی معماری مطرح شد.

ه است. این کار گروهی کردن در آموزش بسیار معماری ما بهش توجه شد اینکه یک هنر باشد یک حرفه گروهی است و این خیلی کم در سیستم

ن هایشاهایی از کارهای گروهی تحت عنوان مختلف در درسبینیم قسمتها میبینیم حتی در قدیمها میمحدود است. اگر به دروس اروپایی

اش در ظیفهو اش در اجتماع وار وظیفهکنیم که یک معمهست که ما متاسفانه در ایران نداشتیم. یعنی الان تعریف مدیریت را وقتی مقایسه می

بینیم مشترکاتی وجود دارد. یعنی یک معمار نقش یک رهبر را دارد. علاوه بر اینکه خلاق است، علاوه بر اینکه چیزی جایی که باید کار کند می

 هنر خودش را بیان کند. این هنر باید با گروه سازی و نقاشی دارد و این است که به تنهایی معمار قادر نیستی با مجسمهآورد، فرقرا به وجود می

 روی این حساب این کار گروهی حضور بیاید.سمفونی اجرا شود تا این هنر به عرصه ها مختلف هماهنگ شود و یک و افراد دیگری و با تخصص

معماری به وجود آید. که این هنر را باید اش این است که باید توانمندی برقراری و هماهنگی بین اجرای مختلف مسلط بر اجرای این شاخصه

معمار داشته باشد. من خودم به شخصه معتقد هستم اگر معماران و دانش آموختگان ما مقداری ضعیف هستند در نمایش معماری یکی این است 

بدیل نشود ت به معماری کانسپ ممکن است که این توانمندی را ندارند یعنی عملاً هنرمندان ما شاید در بهترین حالت کانسپ را ارائه دهند که این

گی، ریزی مسئله هماهنهای مختلف فنی علم ساختمان است. پس در حوزه مدیریت و برنامهچون قسمت اعظم این کار مستلزم هماهنگی به شاخه

 مسئله رهبری و... است که در آموزش تمرین نشده است.

دارند من یادم هست از موضوعاتی که به صورت ذاتی ایشان باعث شدند در دانشگاه  جناب آقای دیبا تشریف مبزرگوارخود بنده که استاد 

مطرح شود، بحث رهبری بود که به صورت غیرمستقیم در کارگاه مطرح کردند و از همان اول گفتن دانشجویان باید یک نماینده داشته باشند و 

ردند در ها که ایجاد کباید نمایشگاه بزنید و کار گروهی بزارید. همین تمریندارد و حتی برای نمایش کارها شما  این نماینده یک سری وظایف

کرد و آنقدر هم اهمیت داشت به خصوص که بعد از انقلاب فرهنگی آمده بود با آن تغییر و تحولات طور ادامه پیدا میکارهای گروهی همین

هایی که داشتیم، هم دوره دوستانی هستیم که الان در کارهای گروهی و سیستمکده تهران داشتیم، تمام آن رخدادها با همین نشانتظاری که از دا

 . ع شدشرو تمرین کار گروهیکنم زیربنای این بحث از حوزه مدیریتی کشور مشغول هستند. فکر می

ین پیش نمایشگاهی در ومن چند سال اره کوتاه کنم. یکی درباره باهاس، های خوبی که دوستان کردند من چند اشبا صحبت دکتر اعتماد:

ی کرد، وقتچیزی که باهاس شاخصه شده بود در آموزش و معماری، این بود که فقط معماری را محدود به ساختمان نمی داد کهو نشان می رفتم

بوده و  ریزیرنامهترین عنصری که در یک خانه است مثلاً قاشق، چنگال، صندلی همه اینها جزء طراحی و بدیدید از کوچکشما نمایشگاه را می

ها جدا شد. طراحی صنعتی از دلش آمد و... ولی یک معمار که در باهاس آموزش دیده فقط آموزش ندیده که ساختمان بسازد، البته بعد این رشته

 در واقع حاصل آن آموزش باهاس بوده است. هافمندیدند. همه دروس با هم بوده و آموزش میدر باهاس 



و قبل از آن هم آقای دکتر فروغی بودند. سال  آتلیه دکتر اعتصام بودوارد شدم  که 42من در سال خوشبختانه  ،ای زیبااما از دانشکده هنره

 آمد یعنی سال اول همان سیستم بوزار بود و همان موقعرسکی ندتا اینکه دکتر میرفشد. اول ما سیستم بوزار بود از نظر طراحی دستمان قوی می

د شتین، دوریک و یونیک بکشیم. البته از نظر طراحی شاید دست ما قوی میخورد که بشینیم سرستون، کربه چه درد ما میکردیم اینها فکر می

درن شد های معماری م، معماری مدرن و انواع سبکتغییر کردکی آمد و سیستم آموزشی ندرس. تا اینکه دکتر میرفسوال بودولی واقعاً برای همه 

ایی از یستم آتیلهدانم چرا ساما اینکه مشکل کجاست مخصوصاً مقایسه کنیم قبل و بعد از انقلاب را نمی ر را گذاشتند کنار.و تقریباً سیستم بوزا

گروهی  توانید کارگفتیم اگر شما نمیکردم به دانشجویان میبین رفت. معماری و شهرسازی کاملاً کار گروهی است. من زمانی که تدریس می

 سیسات، مکانیک و... باید کار کند.أهای تنروید رشته شهرسازی و معماری بخوانید. چون یک معماری با بخش انجام دهید اصلاً

م من که گرفتیداد به دانشجو و آنقدر در کارهای گروهی از همدیگر یاد میای عملاً کار گروهی را انجام و نشان میفکر کنم آن سیستم آتیله

دهند. که هم آموزش است، داد که همه با هم دارند کار گروهی انجام میآموختم و نشان میها بسیار میبالاییسال دوم و یا سوم بودم از سال 

سال  9و  0ها حذف شد و من از انقلاب این سیستم از دانشگاه آموختند. متاسفانه بعدمی هم یک زندگی و کنار آمدن با تعامل و گروه را در آتیله

 ،نشجو بودیمهست، ما زمانی که دا عنی شاید به خاطر شرایط اقتصادیانگیزه شدن یها خیلی بیبه نظر من بچه ریس نکردم.بعد از انقلاب دیگه تد

دیدیم و خود من از سال سوم شروع کردم به توانست کار کند. ما آموزش در دفاتر را میخواست کار کند از همان سال اول میوقتی دانشجو می

صادی کار هستند. ولی به خاطر شرایط اقتها فارغ التحصیل هم بیوقت ین امکان برای دانشجویان نیست و خیلیمتاسفانه اکار کردن، ولی الان 

ندارد.  در ایران وجودولی  آنقدر فضاها کوچک شده که حتی کارآموز امکانش نیست، برای همین شرایط خوبی که در کشورهایی مثل آلمان هست

 کنید تا به شما مدرک فارغ التحصیلی بدهند که در ایران چنین چیزی وجود ندارد.یعنی شما باید مدتی کار 

ریزی برای آموزش نداریم. برای اینکه ما الان تعداد زیادی دانشکده معماری و شهرسازی داریم. در آمریکا کنم که ما اصلاً برنامهمن فکر می

نشده چون  ریزیت. بنابراین این همه فارغ التحصیل هست که مطمئن هستیم این برنامهما به این تعداد دانشکده معماری نداریم که در ایران هس

مانند رشته پزشکی ما کلی فارغ التحصیل در  .طور استهای دیگر هم همینوجود ندارد. البته در رشته یاصلاً کار در کشوربرای این افراد 

به عنوان مثال عرض کنم شما اگر برای منزل خودتان کارگر داشته باشید حداقل د. های دیگر دارنو یا شغل های مختلف داریم که رانندهرشته

هزار تومان پرداخت  70هزار تومان باید به کارگر پرداخت کنید و من برای فردی که در دفتر خودم با مدرک فوق لیسانس است ساعت  02ساعت 

پولی دریافت  ا همکارفرم ، البته باید اشاره کنم که منکه منتظر این کار هستند هستند زیادی تواند اعتراض کند چون افراد بیکارکنم و اون نمیمی

های تهاز رش خیلیفارغ التحصیلان در رشته معماری و برای ریزی خواهم به کارمند خود پرداخت کنم. برای همین اصلاً ما برنامهکنم که بنمی

 دیگر نداریم.

آمدن بیرون   7912تا سال  التحصیلانیفارغ 7930که مثلاً از سال  ،ریزی داشتیمه نظر من برنامهولی آقای دکتر دیبا ب دکتر محمودی:

 .است بودهریزی های خوبی بودند، پس یک برنامهبچه

ه و از اولین وجود آمدراجب به هنرهای زیبا گفتند، اگر ما بتوانیم از زمانی که هنرهای زیبا به در اولین میزگرد آقای دکتر آیوازیان  دکتر دیبا:

که  شود و اساتید توضیحات کاملی را خواهند گفت. منروز تا به امروز چه گذاشته را صحبت کنیم مطمئن هستم که مطالب بسیار خوبی گفته می

گفتم من  نددبوستاد سالگی به ایران برگشتم وقتی آمدم ایران فردی کاملاً غرب زده بودم و رفتم پیش آقای دکتر صمیعی که ا 94یا  99در سن 

خصص باهاس توانم بگوییم که کاملاً متدانی. گفتم من کتابی دارم از باهاس که بسیار بزرگ است ولی بنده میگفتند تو چه می نچکار کنم، ایشا

های بسیار خوبی و آقای دکتر صمیعی راهنمایی کشیدمعماری را  هایدانم که چطور خطدانم. این را میها را میهستم و زندگی تمام باهاسی

ن در باهاس بود که باید گفت برای اینکه م مهمولی یک فاکتور  ،فهم که این کار جالبی نبود کاری که با باهاس کردندولی الان می کردند مرا.

 شود برای فهمیدن باهاس یککمتر صحبت می ، که اینکردم رفتم ولمان که موزه شده، باهاس کار مهمی کردوقتی سفارت ایران را درست می

آمد. مردم کوچه و خیابان چه زندگی سختی ایی سر مردم میهای ماکس را بخوانید و بداند در اروپا چه فاجعهنوشته و زولال امی ،مقدار باید بالزاک

بریدند و از یک طرف اشرافیت بود که همه چیز داشت. اره برقی میمردند و حتی پاها را با ها میسالگی آدم 42ها کنار خیابان بود، در داشتند، زباله

ردند، کهای گلی با تعداد زیاد زندگی میمردم در خانهعملاً چیزی نداشتند. مکیدن و مردم میخون مردم را  بودند که از یک طرف دیگر کلیساها

ا است ولی از آن طرف اشرافیت بهترین زندگی ر ه کشورها بودهها فقط برای کشورهای دیگر نیست صبحت همغذا نداشتند بخورند این صحبت

ستم ما آیند قرن بیمی جلو انگس و مارکس متفکرین روشنفکر سیستم اجتماعی ،های هگلدارد، وقتی بحثدارند. باهاس یک قدم مهمی برمی



آورد، سوسیال دمکراسی باهاس، من حتی سخنرانی افرادی آورد، سوسیال دمکراسی میاین طوری تعریف کنیم که این قرن چه چیزی برای ما می

 .آدولف لوس شخصی است که کسی او را قبول ندارد ،شدهای که بین افراد باهاس رد و بدل میکه در باهاس بود را پیدا کردم و خوندم، وقتی نامه

وقتی شما در کاخ اشرافی همه چیز دارید و افرادی که در  بسیار با معنی است گوید تزئین یک جنایت است. حرف ایشانحالا چرا برای اینکه می

خواهد فردی که در کوچه هست خواهد آن مبلمان را دلش میگویند نمیدرصد مردم هیچ چیزی ندارند آقای آدولف لوس می 02خیابان هستند و 

 یک هنر سوسیال دیزانآید یک اس میبحث ماکس یک بحث اجتماعی است، باهو هیچ سقفی ندارد یک سقفی برای خودش داشته باشد. 

هنر و دیزان را برای  آیندهای اجتماعی باهاس بسیار مهم است، برای اینکه میانداد و این خیلی مهم است. به نظر من بحثدمکراسی راه می

یال آمده از سزار نیامده، از این آمده که سوس کنند. مثل کشور ایتالیا، هر ایتالیایی به نظر من بویی از هنر برده این از کجاکوچه و خیابان وارد می

واهد خکند. یعنی زندگی بهتر برای اکثرت مردم. این چیزی است که به نظر من هر فرد فریخته، اندیشمند و فیلسوف دلش میدمکراسی وارد می

سال در دانشگاه تهران به  2نشجویان خودش. من های باهاس اینها را آموزش داده به داخیلی از تمرینهمسایه او هم زندگی خوبی داشته باشند. 

داد. حالا در ایران داند هنر و زندگی سالم و خوب بود که آموزش میهایی که میعنوان پایه اصول طراحی درس دادم. باهاس پشت پرده آموزش

ر دانشکده معماری که شما بروید، دارند مقدمات افتاده، که میزان هنر مملکت بودند آمدن تبدیل کردند به مقدمات معماری الان در هچه اتفاقی 

د های فرنگی چون با اصول سوسیال دمکراسی آشنا هستنتر شدیم. عوض نشدیم بچهکنند متاسفانه ما در ایران پرت بودیم و پرتمعماری کار می

د داده که احترام بگذارد به همسایه، سعی کندر خونشان است پدرش به او یاد  توانند طراحی کنند برای اینکه با فرهنگ سوسیال دمکراسیمی

اسفانه باشیم که مت ،اجتماعی است چنانچه وقتی فارغ التحصیل شدیم قسم خوردیم که برای جامع کار کنیم کار کند. معماری کاریبرای همه 

 اردزمانی که و این است که ،اصل مهم آنسیار مهم است. ولی ب از نظر زیباشناسی هایش . ولی باهاس بحثوجود ندارد در کشور ما ایران هااین

ی پشت او عاد آمد مردماشرافیت با کالکسه می د تأتر ببینند.تواستی نمیدانید افراد عادقرن بیستم شدیم تئاتر چه وضعیتی داشت شما می

انسانیت را به مردم آموزش داد، زندگی کردند این اشرافیت بود. اهمیت باهاس در همین چیزهاست. که کردند و تعجب میایستادند و نگاه میمی

چه چیزهایی  پرسم که باید ببنیم در ایران جامعه چی است؟ وضعیت مسکن چی هست؟ مردممن از خودم میکردن را به مردم یاد داد و... 

هند. داینها را فهمیدن و به بقیه آموزش میبینید افراد و یا سیاستمداران آنجا رود میخواهند و نیازهای جامعه چیست؟ چرا وقتی شما به هند میمی

معماری  اب قبل از اینکه هاداشته باشند، یعنی بچه تند در کوچه و خیابان که تبادل پا یا پایفرسهای معماری را میاول بچه مثلاً در اندونزی سال

زندگی  ترکند که چطور کار کند که مردم ما راحتر میشوند و آن دانشجوی سال اول فکآشنا می یشانهابا سختی آشنا شوند با زندگی مردم و

دلیل  گیرند بسیار ضعیف است به همینکنند برآورده کند، حالا در ایران متاسفانه الگوهایی که دانشجویان میکنند و نیازهای مردم را سعی می

 گویند اکولوژی مهم است، زندگی مردم مهم است.ا میجای دنی تواند کار کند. هرشود نمیدانشجوی معماری ما حتی وقتی فارغ التحصیل می

ره اید، بفرمائید کدام دوشود گفت همه جا دنیا را دیدهدر دانشگاه تهران داشتید و میهمه شما سابقه آقای دکتر دیبا این  دکتر محمودی:

 ریزی در هنرهای زیبا بهتر بوده است.مدیریت و برنامه

فرهای گرفت و سهای معماری باید کشور خودشان را بشناسند و اتوبوس میمتوجه شد بچه سیحون آمد کنم زمانی کهفکر می دکتر دیبا:

شدند که از میراثی برخوردار شد و متوجه میکرد و این سفرها از جاهای مختلف ایران انجام میمتعددی را برای دانشجویان معماری برگزار می

ها  حرف خودشان را بزنند. ولی بردن دانشجویان به شهر کرد کارایی خوبی داشت ولی نتوانستندح میهای که سیحون مطر. بنابراین آموزشهستند

تند و خوب های داشپسندیدم. البته همه مدیران هنرهای زیبا ضعفچیزی بوده را بسیار می گرفتند میراث فرهنگی چهو روستاهای ایران که یاد می

ولی  د بود.های بسیار هم بلکرد البته زبانمه میرجها را تهنرهای زیبا که کار اصلی او دوبلاژ فیلم بود و فیلمبودند. به عنوان مثال مدیری داشت 

 افتاد.ایی میهای خوب و بدی در هر دورههایی هم بود و اتفاقمن خودم از تمام آنها چیزهایی را یاد گرفتم ولی به هر حال ضعف

اشد. خیلی بن مدیر گروه شد و حقیقاً دوران سختی را گذرانند و هنرهای زیبا مدیون آقای دکتر آیوازیان هم میبعد از انقلاب آقای دکتر آیوازیا

 فداکاری کردند. 

شده  دیر و رئیس دانشگاهمها بودند و تعدادی هم از آمریکا آمدید و قبلی 30یا  31قبادیان شما که حدود سال آقای دکتر  دکتر محمودی:

 مدید به هنرهای زیبا چه چیزی را دیدید.بودند شما که آ

که آن زمان دکتر سیفیان بودند و مدیرگروه آمدم به دانشگاه تهران  30در دانشگاه بوعلی سینا همدان بودم و سال  39من سال  دکتر قبادیان:

بود که در آمریکا وجود داشت.  همان چیزی ای که بسیار جالب بود سیستم آموزش ما در دانشگاه تهران تقریباًهم آن زمان آقای مدد بود. نکته

های معماری هم همان ساله برای فوق لیسانس و بعد هم دکترا. حتی آتلیه 0لیسانس، سیستم کلی وجود داشت یک دوره ساله  4یک دوره  یعنی



ن وجود داشت که در آمریکا روی م داد و دروس تئوری هم همانطور فقط یک تفاوت را من دیدم که به نظرآمد و درس میطوری که استاد می

شتر دروس ، ولی در ایران چنین نبود و بیشد و تاکید فراوانی داشتند که دانشجو باید دروس تئوری را باهاش آشنا باشددروس تئوری بسیار کار می

دانشجویان معماری لازم نبود  واحد احساس کردم این واحدها برای 70تر بود و بعضی دروس که واحدهای زیادی هم داشت مثل سازه فنی قوی

اه من برای تدریس در دانشگبه و دانشجو هم زیاد راضی نبود. زمانی که وارد دانشگاه تهران شدم دکتر حریرچی و دکتر اعتصام استاد بودند و 

 بسیار کمک کردند. تهران

تا چاپ کرد که بسیار  0هایی که من نوشته بودم را خود دانشگاه ولی همان زمان کتابکتاب درباره معماری وجود نداشت آن زمان زیاد 

ای که کتهن کردند.های بسیار کسب میدیدند و تجربهرفتند با اساتید میدانشجویان همه جای ایران را می برای دانشجویان آن زمان، بودآموزنده 

ازنگری شود. یک سری دروس برای دانشجوی معماری خوب نیست و خواهم بگوییم این است که به نظر من سیستم آموزش عالی باید یک بمی

 یک سری دروس باید به رشته معماری اضافه شود و جایش بسیار خالی است. 

هستید و بعد از انقلاب فرهنگی است که اکثر افرادی که در زمان فارغ التحصیل شدند  39آقای مهندس کرامت شما ورودی  دکتر محمودی:

ها بسیار زیاد شدند برای رشته معماری. خوب شما استادهایی داشتید که از قبل از انقلاب بودند خانم 39و  30لب است که سال مدیر هستند و جا

شود چه نگاهی داتشند به عنوان یک دانشجو چه چیزی و یک سری هم جدید شدند. از نظر شما استادهای قبلی که تعداد آنها روز به روز کمتر می

 ریزی دانشکده.ز نظر مدیریت و برنامهدیدند ارا می

شانس خوبی داشتم در دانشگاه تهران وقتی وارد شدم که از معماران قبل از انقلاب مدیر آمد بیرون بحث کنم من فکر می مهندسی کرامت:

طی به بعد از انقلاب ندارد، به سال آن چیزی که باید انتظار برود نشد و رب 32من این است که از کل سیستم آموزش معماری در ایران در این 

که  یخاطر مسائلی است که اتفاق افتاد، اصل مطلب این است که معماری و هنر در اروپا وابسته است به فلسفه اجتماعی، وابسته است به فیلسوفان

تیم سراغ متوجه شدیم. اگر رف اجتماعی را ما متاسفانه فقط تقلید کردیم نه بحث اجتماعی را فهمیدم نه فلسفه روابط درباره اجتماع فکر کردند.

ها را دیدیم، بحث من این است که آموزش هم در این زمینه موضوع اصلی این است که ما باید به اجتماع برگردیم، بحث علوم یسم فقط فرممدرن

ا قریباً شروع کردیم کار اصلی را وگرنه این بحث ماگر این کار را انجام دادیم ما ت ریزی برای معماری قرار دهیم.انسانی را ریشه اصلی برای برنامه

مان چه در زمینه موسیقی، سینما، هم این مشکلات را داریم، ما فقط یک سری نه به انقلاب ربط دارد نه به اشخاص ربط دارد. ما کلاً فرهنگ

ی آموزشی ریزاعی را ما ریشه اصلی برای برنامهکنیم. اصل مطلب این است که بحث این تحولات اجتمبینیم و تقلید میهای جذاب را میآیتم

 دهیم. آموزش ما فقط به نظر من تجارت است.  قرار نمی

 2فقط تکمیل کنم صحبت مهندس کرامت را یک اتفاقی در دانشگاه تهران افتاد که بعد از گذشت این همه سال در سیستم آتلیه  دکتر دیبا:

جتماعی ا ن وجود داشت. استادهایی آمدن که بودند، افرادی که یک روح کاملاً آزاده و اجتماعی درونشاها چه کسانی رفتند و معلمنفر سرکلاس می

ند تا جنگیدشدند اینها با چنگ و دندان میهایی که از دانشگاه تهران فارغ التحصیل میبودن و خدمت به جامعه در اینها مطرح بوده است. بچه

و جزء افراد برجسته جامعه ما هستند. اساتید و دانشجویان از قشر متوسط و تحصیل  ندبود و باهاش بالاقبول شوند و ظریب هوشی آنها بسیار 

الان  خوانند. ولیدانستند برای چه چیزی درس میکرده مدنی بودند، آن دوره هنرهای زیبا بسیار شکوفا بودند و همه آنها بسیار موفق چون می

ایی است برای خدمت به جامعه. به نظر من آموزش و کنید برای این شخص انگیزهباید بدهد شما فکر میمیلیون تومان  72وقتی دانشجو ترمی 

ای هی درس بخوانند نه به خاطر هزینهنش آموزان به خاطر آموزش و شکوفایها از بین برود، تا دانشجویان و داپژوهش باید مجانی شود و این پول

ها مجانی است ولی در ایران باید هزینه بسیار سنگین پرداخت شود برای همین از جاهای دنیا دانشگاهشود. در خیلی سنگینی که پرداخت می

 بینید.شما نمی ،ای در دانشجو ایرانیانگیزه

شود، باهاس شد یک نقطه عطفی در جهان هنرهای زیبا هم شد نقطه عطفی در شتر مییها داره درباره هنرهای زیبا بصبحت دکتر محمودی:

 ار متفاوت شدند با دانشگاه تهران و فکر کنم مشکلات هنرهای زیبا را نداشتند. یایران. علم صنعت و شهید بهشتی بس

شگاه ملی از دان من دانشجویان ،دانشگاه تهران بودم در فکر کنم دانشگاه ملی که به عنوان استاد آنجا تدریس کردم زمانی که دکتر اعتماد:

ادهایی کرد و زمانی که برای تدریس رفتم آنجا استکنید. دانشگاه ملی بیشتر کارهای عملی کار میشما فقط راندو می گفتندداشتیم که آنها می

اه تری داشتند، گروه مرمت در دانشگهای جدیآنها آموزشتر بودند تا با ما که در هنرهای زیبا درس خوانده بودیم. بودند که دانشجویان خیلی فنی



رداخت کنند. و پولی زیادی هم پها دروس را فشرده برگزار میبود، واحد شهرسازی بسیار بالایی داشت ولی الان بسیار دانشگاهملی بسیار فعال 

 گرفتند چطور مطالعه کنند. ها یاد میوه تحقیق بسیار خوبی داشت و بچهکنند. دانشکده ملی گرمی

، زمانی که برگشتم یکی از اساتید از من پرسید چه چیزی دیدید در کشور روسیه لندنمن زمانی رفتم به روسیه در حالی که دانشجو بودم در 

سلامت  هکه من جواب دادم به نظر من خیلی وحشتناک بود، واقعاً من سوسیالیسم را در انگلیس دیدم برای اینکه آن زمان بیمه بسیار عالی بود، بیم

بسیار مطلوبی در کشور انگلیس وجود داشت. در حالی که در روسیه فقیر زیاد بود زمانی یط و بهداشت برای همه رایگان بود، بیمه بیکاری و شرا

دی کشور و شرایط بسیار ب داشتم که آنها را از من گرفتند میوه خواستم به روسیه برویم از لندن با اتوبوس رفتیم نزدیک مرز من مقداریکه می

 رویسه در آن موقع داشت.

ا هشوند یا جدیدهای دانشگاه آزاد قبلهای دانشگاه تهران برنده میای درست برگزار شود به نظر من یا قدیمالان اگر مسابقه دکتر محمودی:

توانند یک تکه ، میدها برعکس هستنهای بسیار زیبایی بسازد ولی بلد نیست صحبت کند ولی شهید بهشتیتواند شیتگفتند هنرهای زیبا میمی

مدیریت و  به نظر شما دوستان وضعیت توانند آن را اجرا کنند ولی طراحی بلد نیستند.ها میلی خوب صحبت کنند و علم صنعتیکاغذ سفید خی

 ها.ها بهتر است یا قسمت غیر انتفاعیآموزش معماری امروز قسمت دولتی

ات ندارند مثل های آزاد امکاناست و به قول معروف دانشگاههای دولتی دارند بسیار بیشتر کنم امکاناتی که دانشگاهمیمن فکر  دکتر قبادیان:

نفر نشستند ولی دانشگاه دولتی وقتی  32رود سر کلاس حدود های آزاد، استاد هم که میکتابخانه، صندلی و میز درستی وجود ندارد در دانشگاه

بخش عمده اینها دانشگاه آزادی  ،هار تهران و چه در شهرستانگیرند چه دکه جایزه می یبینید معماران جواننفر را شما می 02شوید وارد می

دانشگاه آزاد  تر است و اسمش همها خیلی پایینهستند، دانشگاه آزاد هم باید هم پول بدهند و هم باید از امکاناتی استفاده کند که نسبت به دولتی

 ها وجود دارد. است ولی با این وجود چرا این تناقص

 ها تغییر کرده به نظر شما.ها خوب است یا سلیقهطرح دکتر محمودی:

 ها باعث شده افراد تلاش بسیاری کنند. شاید این محدودیت دکتر قبادیان:

 شود طرح خوبی است یا ما استانداردمان تغییر کرده است. ها انتخاب میسوال من این است اگر واقعاً این طرح :دکتر محمودی

می های ذهنی شاید ک. یعنی از اون چارچوبایجاد کرده استسارت بیتشری ها در دانشگاه آزاد یک مقدار جحدودیتشاید اون م دکتر قبادیان:

ایی که مجله هنر و معماری داد به یک آقای آز آذربایجان غربی وقتی کارهایش را دیدم واقعاً این فرد مثلاً همین جایزهدستشان بازتر است. 

داده بود در مسابقه برنده شد و همین جایزه باعث شد چندین کار را انجام داد و به نظر من این باعث افتخار است جسارت داشته که چنین طرحی 

 ها در بیایند.های دانشگاه آزاد حاضرند از آن قالبکه بچه

باهوش  افرادی که بسیارشود گفت های دولتی به خصوص دانشگاه تهران یک سری سهمیه دارد دیگه نمیفکر کنم دانشگاه دکتر اعتماد:

گوییم توانیم ببنابراین نمی هایی وجود دارد.روند دانشگاه تهران.  البته زمان شاه هم سهمیه ساواک بود و الان همچنین سهمیههستند دارند می

 د.وجود دارهای خوبی بچهها بسیار دانشجویان دانشگاه تهران بسیار قوی و دانشجویان دانشگاه آزاد ضعیف هستند. البته در هر دو خروجی

انند و دکنند را میهای دانشگاه آزاد قدر پولی را که پرداخت میآورد و بچهها را ناخودآگاه پایین میها سطح کلاس و دانشگاهولی این سهمیه

ای آزاد و هاز آنها آمدند در دانشگاههای دولتی به هر دلیلی اخراج شدند خیلی کنند. بسیاری از اساتیدی که از دانشگاهتلاش و فعالیت زیادی می

 غیر دولتی تدریس کردند و اساتید خوبی هم بوده و هستند. 

 های تهران آمده بودند که بسیار موثر است. اصلاً اقتدار شروع دانشگاه آزاد معماری با اساتید بود که از دانشگاه دکتر قبادیان:

جاست؟ به ها کها بیشتر شده است. جای فلسفه زندگی و تئوری در این طرحدانشگاه آزادیکنم جسارت من به عنوان نقد نگاه می دکتر دیبا:

لیل دهد به دشود در خیلی از کشورها اصلاً انجام نمیهایی که در ایران انجام مینظر من خیلی وجود ندارد. ولی این را بگوییم که بعضی طرح

 شود.ای نمیبه این نکات هیچ توجه جاکنند به آن کشور، اقلیم و شرایط ولی در اینخواهد ساخته شود را نگاه میاینکه طرح که می

 ها بهتر است. مهندس کرامت کلام آخر را شما بفرمائید واقعاً الان مدیریت کدام دانشگاهدکتر محمودی: 

ال شود دنبتهی این آزادی یک مقدار باعث میهای آزاد و غیر انتفاعی مقداری آزادتر هستند منبندی دانشگاهبه خاطر جمع مهندس کرامت:

رهای شود و فاکتوهای دولتی کمتر دیده میها را خیلی خوب درک کنند و با جسارت آنها را پیاده کنند. که در قسمتهمان بحث فرم باشد. فرم

رای کیفیت بشاخص درستی نیست و  به تنهایی . که به نظر مناستها مسابقه ین برنده دریتع یهایی براو شاخصهها پتاسیلکنم که فکر می

  تعیین کننده نیست. معماری کشور


